
Oświadczenie złożone 

przez senator Alicję Zając 

na 36. posiedzeniu Senatu 

w dniu 4 lutego 2022 r. 

Oświadczenie skierowane do ministra zdrowia Adama Niedzielskiego 

Szanowny Panie Ministrze! 

W dniu dzisiejszym do mojego biura senatorskiego zgłosili się przedstawiciele środowiska zielarskiego 

głęboko zaniepokojeni planowanym wejściem w życie rozporządzenia ministra zdrowia z dnia 21 grudnia 

2021 r. w sprawie wykazu substancji czynnych wchodzących w skład produktów leczniczych, które mogą 

być dopuszczone do obrotu w placówkach obrotu pozaaptecznego. 

W rozporządzeniu tym wprowadzono wiele zmian w zakresie listy surowców roślinnych, które mogą być 

sprzedawane w sklepach zielarsko-medycznych oraz punktach aptecznych. Na listach opublikowanych 

w rozporządzeniu, w stosunku do projektu, nie tylko zmieniono nazewnictwo, ale również wykreślono bardzo 

popularne i cenne surowce zielarskie, takie jak np. ziele serdecznika, ziele drapacza lekarskiego czy też ziele 

wierzbownicy. 

Opublikowanym w dniu 28 stycznia 2022 r. rozporządzeniem zostali zaskoczeniu zarówno producenci, 

jak i hurtownicy oraz sprzedawcy sklepów zielarsko-medycznych i punktów aptecznych. 

Skutki rozporządzenia. 

1. Sklepy zielarsko-medyczne i punkty apteczne będące głównym kanałem sprzedaży leków roślinnych 

zostaną pozbawione znacznej części swojego asortymentu, co bez wątpienia pogorszy ich sytuację finansową, 

i tak już poważnie nadwątloną. 

2. W hurtowniach farmaceutycznych nastąpi wielki chaos, gdyż dojdzie do zwrotów ze sklepów produk-

tów leczniczych wykreślonych z listy. 

3. Producenci leków roślinnych zostaną z pełnymi magazynami wyrobów, a także surowców, ponieważ 

apteki nie są zainteresowane dystrybucją leków roślinnych. 

4. Pacjenci jeszcze w mniejszym stopniu uzyskają dostęp do leków wykreślonych z listy. 

5. Plantatorzy ziół i rolnicy, który posiadają zapasy surowców zielarskich, nie będą mogli ich sprzedać, 

zerwane zostaną kontrakty, będą żądać odszkodowań. 

6. Branża zielarska poniesie ogromne straty finansowe. 

Bardzo proszę o informację, czym spowodowana jest tak drastyczna zmiana wykazu surowców roślin-

nych, jak również dlaczego przedstawiciele branży zielarskiej nie byli na bieżąco informowani o tego rodzaju 

zmianach, zwłaszcza że opublikowany projekt był zupełnie inny. Ponadto na dostosowanie się do zmian dano 

im tylko 14 dni! 

Czy w dzisiejszych czasach, kiedy wszyscy walczymy o zdrowie Polaków, jest to odpowiedni moment na 

wprowadzanie takich zmian? 

Proszę o pilną odpowiedź i podjęcie działań mających na celu wstrzymanie wejścia w życie tego rozpo-

rządzenia do czasu wyjaśnienia wszelkich wątpliwości w tym zakresie. 

Z poważaniem 

Alicja Zając 


